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Vlaams Parlement 

De Commissie voor de bestrijding van gewelddadige radicalisering hield op 9 de-

cember 2020 een gedachtewisseling over het onderzoek en advies van het Vlaams 

Vredesinstituut inzake het Vlaams actieplan ter preventie van gewelddadige radi-

calisering en polarisering. 

 

Aan de gedachtewisseling werd deelgenomen door: 

− Nils Duquet, directeur ad interim Vlaams Vredesinstituut; 

− Diederik Cops en Annelies Pauwels, onderzoekers Vlaams Vredesinstituut. 

 

De bijlagen zijn te vinden op de dossierpagina van dit document op 

www.vlaamsparlement.be. 

 

(Deze vergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

1. Toelichting door het Vlaams Vredesinstituut 

1.1. Inleiding 

Nils Duquet verwijst naar het bezoek van het VVI aan de commissie op 1 juli 2020 

toen het onderzoek en het advies over de lokale aanpak van radicalisering werden 

toegelicht. Vandaag gaat het om een bredere evaluatie van het volledige actieplan 

van de Vlaamse Regering, die op vraag van het Agentschap Binnenlands Bestuur 

werd opgemaakt. Dit heeft tot een lijvig boek geleid dat de commissieleden per 

post hebben ontvangen. Op basis van de onderzoeksbevindingen heeft de raad van 

bestuur van het VVI een advies geformuleerd in functie van het nieuwe actieplan 

dat nog in voorbereiding is.  

 

In eerste instantie heeft het VVI een transversale programmascan van het Vlaamse 

actieplan gemaakt. De verschillende punten van het actieplan werden daarbij aan 

de wetenschappelijke literatuur rond radicalisering getoetst, dit om te kijken in 

hoeverre theorie en praktijk met elkaar overeenstemmen. Ten tweede is men gaan 

kijken naar de lokale aanpak van gewelddadige radicalisering, daarbij voortbou-

wend op de studie die begin juli in de commissie werd voorgesteld. Vervolgens 

werd gefocust op enerzijds onderwijs en anderzijds jeugdwelzijnswerk.  

 

Vandaag is de context van radicalisering anders dan in de periode 2015-2017 toen 

het actieplan werd opgesteld. Vandaar werd een hoofdstuk ingevoegd over de ver-

anderde context en de impact daarvan op het nieuwe actieplan dat wordt ontwik-

keld.  

1.2. Drie transversale conclusies 

Diederik Cops formuleert een aantal algemene onderzoeksconclusies. Hij verwijst 

naar (1) een sterke inzet op coördinatie, overleg, afstemming en informatieuitwis-

seling, (2) een sterke inzet op kennis- en expertise-uitbouw en (3) naar een sterke 

inzet op projectfinanciering. 

 

Hoe is men tot de conclusies gekomen? De bedoeling van het onderzoek was om 

een analyse en evaluatie te maken van het beleidsopzet van het actieplan, de be-

leidslijnen en de concrete acties ervan. Dit werd bekeken vanuit de relevante we-

tenschappelijke literatuur maar vooral vanuit de input die verkregen werd van het 

werkveld, van personen die de voorbije vijf jaar betrokken waren bij de implemen-

tatie van het actieplan. Uiteindelijk heeft men ruim zestig personen gesproken, 

hetzij individueel hetzij via focusgroepen. Het ging daarbij om vertegenwoordigers 

van de Vlaamse overheid, de inlichtingen- en veiligheidsdiensten, de lokale bestu-

ren, koepelorganisaties en projectuitvoerders op het lokale niveau.  

 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=11423
http://www.vlaamsparlement.be/
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Het Vlaams actieplan heeft in ieder geval veel in beweging gezet. Het heeft betrek-

king op meer dan zestig acties waarbij verschillende Vlaamse beleidsdomeinen be-

trokken waren. In de praktijk zijn er heel wat overlegstructuren en initiatieven rond 

kennis- en expertiseopbouw opgezet. Als men op de acties focust, kan men stellen 

dat die aansluiten bij wat er in de literatuur wordt aanbevolen en ook bij wat de 

noden waren volgens de actoren uit de praktijk. Tegelijk zijn er aandachtspunten 

met betrekking tot de concrete implementatie en de bredere inbedding van de 

acties. 

 

Een eerste algemene conclusie heeft te maken met aandacht voor overleg, afstem-

ming en informatie-uitwisseling. Het actieplan heeft sterk ingezet op overleg, sa-

menwerking, afstemming en informatie-uitwisseling tussen de verschillende 

actoren. Gezien de complexiteit van de fenomenen gewelddadige radicalisering en 

polarisering is dat een goede keuze. Men moet proberen de aanwezige kennis en 

expertise bij de betrokken actoren op elkaar af te stemmen.  

 

In het algemeen werden heel wat structuren als positief ervaren, al is het wel zo 

dat er opmerkingen waren over de finaliteit, het mandaat en de relevantie van 

sommige structuren. Een belangrijke factor die bijdraagt aan de mate van tevre-

denheid, is de mate van betrokkenheid van de actoren bij de beleidsontwikkeling 

en -opvolging van de acties. In dergelijke omstandigheden was er sprake van een 

groter gevoel van ‘eigenaarschap’ en een betere afstemming tussen de lokale no-

den en de op Vlaams niveau gemaakte keuzes.  

 

Ook de mate van duidelijkheid speelde een belangrijke rol als succesfactor. Voor 

een aantal structuren was de finaliteit en het mandaat niet zo duidelijk. De mate 

van duidelijkheid bleek overigens niet alleen een aandachtspunt voor de concrete 

overlegstructuren maar voor het actieplan in zijn totaliteit. Er werd daarbij soms 

een gebrek aan een uitgewerkte visie en beleidsopzet aan de basis van het actie-

plan vastgesteld. Dat werd in 2017 voor een stuk opgevangen in het kader van het 

geactualiseerde actieplan, dat voorzag in een bijlage met een aantal definities van 

de kernbegrippen die in het actieplan vermeld werden.  

 

Toch ontbrak er een uitgewerkte visie over de samenhang van de verschillende 

fenomenen die effectief een invloed hadden op de preventie van radicalisering en 

polarisering. Dit lijkt misschien een academische of theoretische discussie, maar 

uit het onderzoek blijkt wel dat het gebrek aan duidelijkheid een drempel en een 

bezorgdheid was bij heel wat actoren om te participeren aan de verschillende acties 

of maatregelen uit het actieplan. Uiteraard is een volledige consensus over het 

fenomeen als dusdanig en over de beïnvloedende factoren niet nodig en wellicht 

ook niet haalbaar. Ook in de literatuur bestaat er hierover geen consensus. Maar 

het is op zijn minst wel nodig dat er een dialoog tussen de actoren ontstaat en dat 

men komt tot een consensus over de basisprincipes en het kader waarbinnen men 

werkt.  

 

Een tweede algemene conclusie heeft te maken met kennis- en expertise-uitbouw. 

Zeker bij het begin van het eerste actieplan in 2015 stelde er zich in dat verband 

een groot probleem. Vanuit de praktijk werd aangegeven dat men niet beschikte 

over de nodige tools en kennis om op een goede manier met het fenomeen om te 

gaan. Men stelde in de praktijk zowel handelingsverlegenheid als handelingsdrang 

vast, twee fenomenen die men in de context in kwestie niet echt wilde bereiken. 

Dankzij het actieplan is er de voorbije jaren een enorm aanbod aan opleidingen, 

vormingen, handleidingen en toolboxen gegroeid. Uit het onderzoek is gebleken 

dat men niet in eerste instantie nog meer opleiding en vorming vraagt, maar wel 

een goede filter ter beoordeling van het uitgebreide aanbod. Op die manier kunnen 

lokale organisaties de relevantie van het aanbod beter inschatten. Men moet door-

heen het grote bos van het radicaliseringsaanbod nog beter de bomen kunnen zien.  
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Er zijn verschillen vast te stellen inzake de mate van tevredenheid tussen de ver-

schillende beleidssectoren en beleidsdomeinen. Opvallend maar ook logisch is dat 

veel afhangt van de voorziene financiering van de verschillende domeinen vanuit 

het actieplan. Binnen Onderwijs bijvoorbeeld, waar tal van projecten werden op-

gezet, heerst een veel groter gevoel van tevredenheid dan bijvoorbeeld binnen het 

jeugdwelzijnswerk dat op veel minder financiering kon rekenen en met een aantal 

belangrijke noden bleef zitten. 

 

Een derde belangrijke conclusie heeft betrekking op de keuze om met projectfi-

nanciering te werken. Die keuze is ergens logisch omdat men op korte termijn actie 

wilde ondernemen tegen een nieuw fenomeen. De spreker verwijst naar de pro-

jectoproepen voor de negen steden en gemeenten die een radicaliseringsproble-

matiek kenden, de projecten rond positieve identiteitsontwikkeling, de projecten 

rond versterking van kansengroepen in het onderwijs, de projecten rond polarisa-

tiemanagement enzovoort.  

 

De keuze voor projectfinanciering heeft evenwel een keerzijde. Eens de financie-

ring van het project stopt, komt het erop aan de werking van het project te ver-

duurzamen. Dat probleem stelt zich zeker in het jeugdwerk, een sector die de 

voorbije jaren al aan structurele financiering moest inboeten. Voor de oproep in-

zake positieve identiteitsontwikkeling waren er 78 projectvoorstellen waarvan er 

uiteindelijk slechts zeven werden weerhouden. De grote hoeveelheid aan voorstel-

len wijst wel op een zekere nood aan financiering om rond die problematiek aan 

de slag te gaan.  

 

Tegelijk ziet men dat de Vlaamse overheid voor de verduurzaming van de projecten 

naar de actoren en organisaties zelf kijkt. Sommige lokale organisaties zijn er ef-

fectief in geslaagd om banden met de lokale besturen te leggen, zodat de werking 

kon worden voortgezet. Toch stelt men vast dat heel wat van die werkingen stop-

pen wanneer de financiering stopt. Een verbreding van die goede praktijken naar 

bovenlokaal of Vlaams niveau is dan niet mogelijk. Vandaar is het belangrijk dat 

de Vlaamse overheid een meer actieve rol opneemt om de duurzaamheid van de 

resultaten voor de toekomst zoveel mogelijk te borgen.  

1.3. Actuele uitdagingen en noden inzake gewelddadige radicalisering 

Annelies Pauwels zegt dat het huidige beleid werd opgezet in 2015 naar aanleiding 

van een erg concrete context, met name de problematiek van de Syriëstrijders en 

de jihadistische terreuraanslagen op Belgische bodem of door Belgische onderda-

nen gepleegd. Extremisme en terrorisme zijn evenwel snel evoluerende fenome-

nen. Het VVI heeft daarom onderzocht hoe de situatie van gewelddadige 

radicalisering is veranderd ten opzichte van enkele jaren geleden.  

 

De huidige situatie is een stuk diffuser en minder eenduidig dan enkele jaren ge-

leden. In eerste instantie heeft dit te maken met het stijgend fenomeen van lone 

actors. Enkele jaren geleden ging het vooral om gestructureerde netwerken zoals 

dat achter de aanslagen in Brussel in 2016. Nu is er meer sprake van personen die 

op hun eentje handelen of die in een los netwerk of extremistisch milieu met elkaar 

verbonden zijn. Dat brengt uitdagingen met zich mee voor zowel het preventieve 

als het repressieve beleid.  

 

Vandaag doen er zich verschillende vormen van gewelddadige radicalisering voor. 

Jihadistisch geweld blijft voor Vlaanderen weliswaar de grootste uitdaging maar er 

is een evolutie van een vertrekkersproblematiek naar de risico’s die verbonden zijn 

met de terugkeer uit oorlogsgebied of met de vrijlating van geradicaliseerde ge-

vangenen. Naast het jihadistisch geweld is er ook een stijging van het links- en 

rechtsextremisme en van gewelddadige radicalisering rond thema’s als de 5G-mas-

ten.  
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Vandaag is de digitale dimensie van radicalisering steeds sterker aanwezig, met 

een belangrijke rol voor het internet. Anderzijds doen er zich op het internet zelf 

ook steeds meer extremistische acties voor.  

 

Wat betekent dit voor het huidige beleid? Is dat actueel genoeg om in te spelen op 

de huidige context? Hierop kan geen eenduidig antwoord worden gegeven. In eer-

ste instantie ziet men dat een aantal inhoudelijke keuzes van het beleid heel actu-

eel blijven en dat men in staat is om op die gewijzigde context in te spelen. Een 

duidelijk voorbeeld daarvan is de aandacht voor de persoonsgerichte aanpak, in 

het bijzonder de ondersteuning voor de uitbouw van de LIVC’s. De multidiscipli-

naire aanpak blijkt zinvol om ook andere vormen van extremisme aan te pakken. 

In de praktijk worden sommige LIVC’s dan ook gebruikt om met andere vormen 

van extremisme om te gaan.  

 

Sommige inhoudelijke accenten blijven heel actueel. Een goed voorbeeld zijn de 

initiatieven rond positieve identiteitsontwikkeling bij jongeren. Momenteel zijn die 

initiatieven vooral op moslimjongeren gericht maar het kan zinvol zijn om derge-

lijke initiatieven ook uit te breiden naar andere doelgroepen. 

 

Men heeft vastgesteld dat sommige maatregelen in het huidige beleid niet sterk 

aan bod komen. Een voorbeeld hiervan is de slachtofferwerking, dus het onder-

steunen van het slachtoffer en de gemeenschap daarrond. Slachtofferwerking is 

belangrijk om te voorkomen dat de mensen nog eens het slachtoffer worden inge-

volge een gebrekkige ondersteuning. Bovendien kan dit belangrijk zijn voor het 

helder in kaart brengen van het fenomeen van gewelddadige radicalisering. In on-

derzoek naar rechtsextremisme ziet men vaak terugkomen dat een slachtoffer van 

een haatmisdrijf geen klacht gaat neerleggen.  

 

Wat evenmin veel aan bod komt, is de aandacht voor re-integratie en rehabilitatie. 

Momenteel is de persoonsgerichte aanpak vooral gericht op de uitbouw van de 

LIVC’s en minder op het rehabiliteren van geradicaliseerde gedetineerden. Dit punt 

is van belang omdat er binnen afzienbare tijd een aantal geradicaliseerde gedeti-

neerden zal vrijkomen. Uit het onderzoek blijkt dat er vraag is naar een groter 

aanbod aan hulp- en dienstverlening in de gevangenissen en aan ex-gedetineerden 

teneinde de re-integratie van die personen vlotter te laten verlopen. 

 

Tot slot werd vastgesteld dat er enkele aanpassingen in het beleid nodig zijn. In 

eerste instantie is het beleid vandaag vooral gericht op jongeren en jongvolwasse-

nen. Dat is gelinkt aan de context van enkele jaren geleden. Bij de Syriëstrijders 

ging het vooral om jongeren. Maar zowel bij links- als rechtsextremisme en bij heel 

wat lone actors doet er zich een grotere spreiding qua leeftijd voor. Vandaar de 

vraag hoe men volwassen doelgroepen kan bereiken. Momenteel is er vooral aan-

dacht voor beleidsdomeinen als Onderwijs en Jeugdwerk.  

 

Een vergelijkbare bedenking is er in verband met het geografisch bereik. Nu ligt 

de aandacht sterk op een aantal steden en gemeenten die een sterke link hadden 

met de Syriëstrijdersproblematiek. Bij de nieuwe vormen van radicalisering kan 

men echter niet spreken van een geografische concentratie. Die kunnen zich ook 

op het platteland of in specifieke gemeenten voordoen. Vandaar de vraag hoe men 

het geografische bereik van het huidige actieplan kan vergroten. 

1.4. Advies van het VVI 

Nils Duquet vervolgt dat, voortbouwend op eerdere adviezen en de bevindingen 

van het recente onderzoeksrapport, de raad van bestuur van het VVI een aantal 

adviezen formuleert aan het Vlaams Parlement en aan de Vlaamse Regering. 
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Een duidelijkere visie en beleidsopzet hanteren 

 

Uit het onderzoek is gebleken dat een gebrek aan gedeelde visies op radicalise-

ringsonderwerpen in de praktijk drempels opwerpt voor de effectieve en efficiënte 

implementatie van het Vlaamse actieplan. Daarom adviseert het VVI om bij het 

ontwikkelen en implementeren van het Vlaamse actieplan niet enkel expliciet aan-

dacht te hebben voor individuele verklarende factoren van gewelddadige radicali-

sering en polarisering, maar ook meer aandacht te schenken aan de structurele en 

maatschappelijke dimensies van deze fenomenen. Deze aandacht moet er zowel 

bij de beleidsopzet zijn als in de concrete acties van het actieplan. Verder dient 

men duidelijker te zijn over het concrete budgettaire kader van het actieplan. Dit 

kan door een meer transparante rapportage over het budget en door meer even-

wicht te vinden tussen gestelde verwachtingen enerzijds en de daartoe voorziene 

financiële investeringen anderzijds. Zo was het actieplan sterk gericht op kennis-

deling en -opbouw maar verhoudingsgewijs stonden daar vrij weinig middelen te-

genover. De financiering was vooral gericht op Onderwijs en de lokale besturen en 

veel minder op bijvoorbeeld Jeugdwerk.  

 

Overleg en samenwerking versterken 

 

De bestaande overlegstructuren en samenwerkingsverbanden lijken over het alge-

meen adequaat om te gaan met verschillende uitingsvormen van gewelddadige 

radicalisering. Daarom pleit het VVI ervoor om deze structuren en samenwerkings-

verbanden nog meer te versterken en hun werking verder te optimaliseren. Dit kan 

bijvoorbeeld door de multidisciplinaire werking van het Vlaams Platform Radicali-

sering verder uit te bouwen. Men kan het platform een mandaat geven om de 

werking van bestaande overlegstructuren binnen domeinen en sectoren te facilite-

ren, zodat lokale noden en signalen naar het Vlaamse niveau kunnen doorstromen.  

 

Ook het sectoroverleg binnen het jeugd(welzijns)werk kan worden versterkt door 

een duidelijker kader en finaliteit van het overleg te bieden. Relevante betrokken 

overheden en actoren uit het maatschappelijk middenveld worden best zo veel 

mogelijk betrokken bij de ontwikkeling en uitwerking van het beleid. 

 

De samenwerking met de federale overheid is noodzakelijk om tot een doeltreffend 

beleid te komen. Men moet betere afspraken kunnen maken over de informatie-

uitwisseling tussen de niveaus. Men zou kunnen denken aan een samenwerkings-

akkoord tussen de deelstaten en de federale overheid om de preventieve en re-

pressieve samenwerking binnen België zoveel mogelijk te versterken.  

 

Persoonsgerichte aanpak verder uitbouwen 

 

Het ondersteunen van de persoonsgerichte aanpak vertaalde zich in de praktijk 

vooral in de uitbouw van de Lokale Integrale Veiligheidscellen (LIVC-R’s). Door de 

veranderende context bestaan er uitdagingen die het noodzakelijk maken om ook 

andere aspecten op te nemen binnen deze persoonsgerichte aanpak.  

 

Er wordt hierbij gedacht aan het hulpverlenings- en disengagementaanbod voor 

geradicaliseerde individuen in de gevangenissen op Vlaams grondgebied. Verder 

zijn er andere relevante doelgroepen die momenteel niet meegenomen worden in 

het actieplan, zoals bijvoorbeeld slachtoffers van terroristische misdrijven en haat-

misdrijven. Er zou ook aandacht moeten zijn voor de medewerkers van gevoelige 

diensten en organisaties die omwille van hun werkzaamheden mogelijk geconfron-

teerd worden met intimidatie en bedreigingen, zowel fysiek als online. 
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Kennis en expertise versterken 

 

In het kader van het actieplan is de afgelopen jaren sterk ingezet op de opbouw 

van kennis en expertise, vooral bij eerstelijnswerkers. Belangrijk is nu om deze 

kennis en expertise te verduurzamen en ter beschikking te stellen van beleidsma-

kers en praktijkwerkers. Men dient actief werk te maken van een richtinggevend 

kader en een goede filter om de kwaliteit en relevantie van vormingen en opleidin-

gen te beoordelen. Men moet ook voorzien in een adequaat financieringskader zo-

dat sectoren waar nodig een doeltreffend vormingsaanbod kunnen ontwikkelen.  

 

Duurzame ondersteuning van lokale actoren en maatschappelijk middenveld 

 

In de concrete uitwerking van de praktijkondersteunende acties en maatregelen 

koos de Vlaamse Regering de afgelopen jaren voor een combinatie van enerzijds 

ondersteuning vanuit reguliere diensten en bestaande structuren, en anderzijds 

ondersteuning van derden op basis van projectfinanciering. Cruciaal is het waar-

borgen van de duurzaamheid van de acties. Daarom roept het VVI de Vlaamse 

overheid op een meer actieve rol op te nemen bij de verduurzaming van de resul-

taten. Dit kan door de verschillende partners te ondersteunen bij het ontwikkelen 

van verankeringsstrategieën of door in te zetten op onderzoek en evaluatie van 

bestaande praktijken om werkzame elementen in projecten te identificeren. Verder 

is een meer duurzame en adequate financiering van de reguliere werking van de 

jeugd(welzijns)sector van belang. Die sector heeft het sowieso al niet breed. Door 

een goede financiering en verankering en vergroting van de kennis kan de sector 

nog meer bijdragen aan de preventie van gewelddadige radicalisering en polarise-

ring.  

 

Meer aandacht schenken aan opvolging en evaluatie 

 

Opvolging en evaluatie van het actieplan en concrete acties zijn van groot belang. 

Sommige projecten hebben een systematische evaluatie ingebouwd, terwijl andere 

projecten hier veel minder of zelfs helemaal geen aandacht aan gaven. Het VVI 

pleit voor het inbouwen van een structurele evaluatiereflex in het Vlaamse beleid. 

In de concrete acties en projectoproepen van het nieuwe actieplan moeten duide-

lijke, haalbare en evalueerbare doelstellingen worden geformuleerd. De betrokken 

lokale actoren en de projectuitvoerders moeten actief worden betrokken bij de uit-

werking van een haalbaar en relevant evaluatiekader. Voldoende omkadering en 

expertise moeten zorgen voor de evaluatie van de acties uit het actieplan. 

 

Volgende stappen 

 

Nils Duquet hoopt dat de resultaten van het VVI-onderzoek kunnen worden mee-

genomen in de discussies over het nieuwe actieplan. Hij zegt dat het boek en de 

thematische samenvattingen terug te vinden zijn op de website van het VVI. Begin 

2021 zullen er webinars worden georganiseerd met specifieke sectoren en doel-

groepen. Men zal daarbij in discussie gaan over jeugd en onderwijs maar ook over 

de vraag hoe men evaluatietechnieken in de acties kan integreren. Tevens zal men 

in dat kader het Vlaams actieplan in een Europees perspectief bekijken.  

 

Tot slot staat het VVI ter beschikking om de resultaten van het onderzoek ook in 

andere commissies toe te lichten. Vandaag werd vooral gefocust op het algemene 

advies maar men is ook bereid om in de Commissie voor Onderwijs en de Com-

missie voor Cultuur, Jeugd, Sport en Media deelaspecten van het onderzoek meer 

in detail toe te lichten. 



10 605 (2020-2021) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

2. Vragen en opmerkingen van de commissieleden 

2.1. Tussenkomst van Nadia Sminate 

Nadia Sminate verwijst naar de analyse die op 1 juli 2020 al in de commissie werd 

gegeven door het VVI over de lokale aspecten van het Vlaamse actieplan. Verschil-

lende aanbevelingen en opmerkingen komen vandaag in deze meer globale analyse 

terug. Zij merkt op dat het eerste actieplan een reactie was op de acute dreiging 

van moslimterrorisme en de verspreiding van de radicale islam in onze contreien. 

De vorige Vlaamse Regering heeft in samenwerking met deze commissie vooral op 

projectmatige basis initiatieven ondersteund. Deze aanpak biedt wel degelijk een 

meerwaarde, zo blijkt zowel uit deze evaluatie als uit een eerdere rondvraag van 

de VVSG. 

 

Vandaag moet men vaststellen dat de dreigingen van enkele jaren geleden mis-

schien wat minder actueel zijn geworden, maar zeker niet weg zijn. Zo gaf het 

OCAD aan dat bepaalde extremistische stromingen nog aan kracht winnen en zeker 

het salafisme en islamitisch extremisme nog altijd met stip bovenaan de lijst met 

bedreigingen staan. Het is goed dat dit ook uit het onderzoek van het VVI gebleken 

is.  

 

Een aantal aanbevelingen is van groot belang. Zo wordt er veel belang gehecht 

aan de gedeelde definitie. De spreker vindt inderdaad dat er werk moet gemaakt 

worden van een duidelijke definitie om begripsverwarring te vermijden, maar ook 

om duidelijk af te bakenen wat men exact wil bestrijden. Tegenwoordig worden 

allerlei begrippen door verschillende partijen door elkaar gebruikt: polarisering, 

radicalisering, haatspraak, sociale spanning enzovoort. Het is daarom een goed 

idee om een duidelijke definitie te gaan hanteren. Bovendien is dan niet langer de 

oorsprong van de radicalisering belangrijk maar wel de aard van de radicalisering.  

 

Nadia Sminate kan het VVI zeker bijtreden in de definitiebepaling van ‘geweldda-

dige radicalisering’. Een focus op elementen zoals het afwijzen van democratische 

grondwaarden en het gebruik van geweld zijn in dit kader zeker wenselijk. De 

spreker is blij dat dit zo ook op papier is gezet zodat men nu eindelijk een weten-

schappelijke basis heeft om die definitie te bepalen.  

 

Eveneens in het kader van de definiëring moet er duidelijk worden gekaderd waar 

polarisering problematisch wordt en waar duidelijk niet. Polarisatie in een samen-

leving is van alle tijden en in zekere mate is het ook onderdeel van het democra-

tische debat. Men moet absoluut vermijden dat legitieme vormen van polarisatie 

worden geproblematiseerd. Waar ligt voor de onderzoekers de grens tussen aan-

vaardbare polarisatie en problematische polarisatie?  

  

Er werd door het VVI uitvoerig ingegaan op samenwerking en coördinatie. Vanzelf-

sprekend is een effectieve aanpak van het probleem enkel mogelijk als men op alle 

niveaus met elkaar samenwerkt. In een complex land als België is dat echter niet 

makkelijk. Het doel van de N-VA is dat de ketenaanpak volledig in Vlaamse handen 

komt te liggen, zeker wat handhaving en justitie betreft. Op dit moment blijft dit 

een versnipperde bevoegdheid. Strafuitvoering en het bepalen van strafmaten 

wordt jammer genoeg op een ander niveau bepaalt.  

  

Heeft men met de getroffen maatregelen daadwerkelijk radicalisering kunnen voor-

komen? Het is ontzettend moeilijk om na te gaan op welke manier een dergelijk 

actieplan een bijdrage levert in de strijd tegen radicalisering. Het eerste actieplan 

vertrok van een wit blad en effende eigenlijk het pad om nu structureel naar de 

effecten van de acties te gaan kijken. De geluiden vanuit het veld zijn alvast posi-

tief. Nu moet men nagaan hoe en waarom bepaalde initiatieven werken en waar 

er ruimte is voor verbetering. De VVI-presentatie helpt daarbij en daarom dankt 
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de spreker de onderzoekers voor het vele werk en de nieuwe inzichten die werden 

aangebracht. 

2.2. Tussenkomst van Kristof Slagmulder 

Kristof Slagmulder zegt dat de LIVC’s een sleutelrol moeten blijven spelen bij de 

bestrijding van gewelddadige radicalisering, extremisme en terrorisme. Het lokale 

niveau is uitermate belangrijk om de problematiek in kaart te brengen. Uit het VVI-

rapport blijkt dat de samenwerking tussen de Vlaamse en de federale overheid niet 

altijd evident is en dit omwille van verschillende redenen. België is een complex 

land. Zowel Vlaanderen als het federale niveau namen in het verleden al initiatie-

ven met ongeveer hetzelfde doel en dezelfde taakstelling, zonder dat er voldoende 

coördinatie was. Dit zorgde op het lokale niveau voor verwarring en verspilling van 

tijd en middelen. Bovendien zijn er verschillende visies op de aanpak van geweld-

dadige radicalisering.  

 

Het is van belang dat het wantrouwen dat lokaal nog bestaat tussen de welzijns-

gerichte actoren en de veiligheidsdiensten maximaal worden weggewerkt. Infor-

matie-uitwisseling is immers cruciaal. Preventie kan niet zonder het werk van de 

veiligheidsdiensten. Beide moeten hetzelfde doel voor ogen houden, namelijk een 

veilige en leefbare samenleving. 

 

Volgens het rapport heeft de sterke focus op kennis en expertise zijn vruchten 

afgeworpen. Maar er staat ook in dat de daadwerkelijke impact van de vele trai-

ningen en vormingen op kennisniveau en de vaardigheden van de eerstelijnswer-

kers in feite niet gemeten werd. Zal dat nog verder worden onderzocht? Het rapport 

geeft ook aan dat een aantal conclusies op te weinig onderzoekswerk is gebaseerd. 

Hoe komt dat? Kreeg men te weinig middelen om bepaalde zaken grondiger te 

bekijken? 

 

Veel respondenten wezen op de wildgroei aan vormingen, opleidingen en handboe-

ken. Hoe kan men ervoor zorgen dat kleine organisaties de bomen door het bos 

nog zien? Hoe moet de filter er concreet uitzien? 

 

Heeft het actieplan voldoende gewerkt? Die vraag wordt niet beantwoord in het 

rapport. Ongetwijfeld zijn er goede zaken gebeurd maar de radicalisering is zeker 

niet afgenomen. Heel wat LIVC’s blijven ook beperkt tot een louter politioneel-

bestuurlijk overleg. Er is dus nog veel werk aan de winkel. De focus moet in ieder 

geval blijven liggen op die groepen en individuen die een reëel gevaar vormen en 

dodelijk geweld niet schuwen. Het gaat dan om het islamterrorisme en -extre-

misme. Er moet daarbij ook meer aandacht zijn voor de slachtoffers. 

2.3. Tussenkomst van Jo Brouns 

Jo Brouns vindt het belangrijk dat het Vlaamse beleid op dit thema goed wordt 

geëvalueerd. Hij zal zijn tussenkomst houden vanuit zijn ervaring als covoorzitter 

in een sterke en dynamische LIVC die vanuit de politiezone met meerdere lokale 

besturen werd uitgebouwd. Hij deelt de noden en uitdagingen zoals door het VVI 

werden vooropgesteld maar wil nog sterker de lokale regierol benadrukken. Op dat 

niveau zijn alle spelers aanwezig en moet het multidisciplinaire overleg vorm krij-

gen. Om in een vroeg stadium signalen op te vangen, moet men dicht bij de men-

sen staan. 

 

De spreker citeert uit het VVI-advies: “Meer aandacht geven aan structurele maat-

schappelijke dimensies van verschillende fenomenen.” Kan hierover wat meer dui-

ding worden gegeven?  
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Het is cruciaal dat men kijkt naar de methodieken en expertise die in het verleden 

reeds door de LIVC’s zijn uitgebouwd. Naar de toekomst is er een nieuw Vlaams 

actieplan in de maak, waarvan het doelstellingenkader reeds bekend is. Er zullen 

bijvoorbeeld draaiboeken worden opgesteld. Heeft het VVI bepaalde suggesties 

voor de inhoud daarvan? 

 

Vandaag is het zo dat heel wat lokale besturen niet direct of indirect een tendens 

naar radicalisering op hun grondgebied voelen. Vandaar zien zij niet altijd de nood 

om een LIVC op te richten of om in een breder samenwerkingsverband te stappen. 

Het is een grote uitdaging om hen daar toch van te overtuigen. Men moet al in een 

vroeg stadium op een brede manier acties opzetten, bijvoorbeeld op het niveau 

van de scholen.  

 

Minister Bart Somers heeft aangekondigd dat hij in het kader van het Vlaams re-

lanceplan 2 miljoen euro extra voorziet, wat maakt dat er in totaal 2,5 miljoen euro 

zal voorzien worden voor de lokale ondersteuning. Welke criteria acht het VVI be-

langrijk voor de verdeling van die extra middelen? Hoe kan ervoor gezorgd worden 

dat deze projectfinanciering en kortlopende projecten toch leiden tot duurzaam 

beleid? Wat met de ondertussen reeds opgebouwde expertise in het kader van de 

reeds gedane projectfinanciering?  

 

Pleit het VVI voor een expertisecentrum met het oog op ondersteuning? De spreker 

meent dat de VVSG reeds over veel expertise en knowhow beschikt. Er bestaan 

vandaag heel wat goede praktijken die men in de schoot van de VVSG kan bunde-

len om ze vervolgens met de lokale besturen te delen. Is het dan wel zinvol om 

daarnaast nog een expertisecentrum uit te bouwen? 

 

In het kader van de verbreding van de LIVC-werking moeten de verschillende re-

levante Vlaamse partners rond de tafel worden uitgenodigd: onderwijs, OCMW’s, 

CAW’s, huisvestingsactoren enzovoort. Er moet nog werk worden geleverd om tus-

sen de verschillende partners een vertrouwensklimaat te creëren zodat het gedeeld 

beroepsgeheim geen dode letter blijft. Er moet voldoende comfort en veiligheid 

aanwezig zijn om te delen wat moet worden gedeeld. Heeft het VVI suggesties om 

daartoe te kunnen komen?  

 

Wat de nieuwe fenomenen betreft, zoals polarisatie via het internet, meent de 

spreker dat de aandacht voor mediawijsheid in de scholen cruciaal is. Voor de lo-

kale besturen is dat internetgebeuren wel moeilijk te monitoren. Ziet het VVI in 

dat verband interessante methodieken of nuttige ervaringen in het buitenland? De 

spreker suggereert dat het monitoren in de schoot van de politie zou gebeuren ten 

einde gevaarlijke initiatieven tijdig te detecteren.  

 

Jo Brouns besluit dat de nadruk van het beleid moet liggen bij de lokale besturen 

die hun rol in de LIVC’s moeten opnemen, zelfs al worden die besturen vandaag 

niet altijd geconfronteerd met personen die radicaliseren. Men kan de gemeenten 

overtuigen door hen laagdrempelige methodieken aan te reiken zodat ze aan de 

slag kunnen gaan met initiatieven om radicalisering en polarisering tegen te gaan. 

2.4. Tussenkomst van Tom Ongena 

Tom Ongena zegt het lijvige rapport te hebben doorgenomen en heeft daarbij 

vooral gefocust op de adviezen. Uit het rapport blijkt dat de keuze van de vorige 

Vlaamse Regering om op vijf assen (focus op de lokale rol, persoonlijke aanpak in 

de LIVC’s, kennisopbouw en expertise, samenwerking en coördinatie) in te zetten, 

de juiste is gebleken. Uiteraard zijn er verbeteringen op elk van die assen mogelijk. 

Er is bijvoorbeeld nood aan een meer duurzame financiering in plaats van te wer-

ken met subsidieprojecten. Ook de versterking van de LIVC’s is noodzakelijk maar 

die zit er aan te komen. 
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De spreker wil vandaag vooral focussen op de vernieuwde context. Die werd in 

deze commissie ook reeds geschetst door OCAD en de Veiligheid van de Staat. 

Oorspronkelijk ging alle aandacht naar het jihadisme maar intussen is er een veel 

diffuser beeld ontstaan. Er is vandaar nood aan een bredere blik. Het moslimradi-

calisme blijft uiteraard een belangrijk aandachtspunt, maar men mag ook niet blind 

zijn voor het links- en rechtsextremisme. Uit een recente bevraging van de VVSG 

is gebleken dat zich de laatste jaren een sterke stijging van polarisering en extre-

misme in de gemeenten manifesteert.  

 

Er is ook een bredere blik nodig ten aanzien van het publiek waar men zich op 

richt. Het moslimextremisme situeerde zich vooral bij jongeren en adolescenten 

terwijl de andere vormen van extremisme zich ook in andere leeftijdscategorieën 

voordoen. In de toekomstige acties moet men daar aandacht voor hebben.  

 

Het internet speelt vandaag een belangrijke rol in het kader van de polarisering. 

Dat gaat van fake news tot hate speech en propaganda. Ook daar zullen maatre-

gelen moeten worden genomen. Dat is een moeilijke oefening omdat er ook de 

vrijheid van meningsuiting is. Men kan niet zo maar verbieden maar het is duidelijk 

dat er vormen van vrijemeningsuiting zijn die de grens overschrijden en op die 

manier bijdragen tot een algemeen klimaat van polarisering. Niet elke vorm van 

polarisering is problematisch maar het kan wel een probleem worden als er sprake 

is van systematische polarisering. Op langere termijn kan dat zelfs een gevaar 

betekenen voor de democratische rechtsstaat, zoals het VVI terecht opmerkt.  

 

Uiteindelijk zal men meer moeten investeren in een inclusievere samenleving. Door 

in wij-zijtermen te redeneren en elkaar wederzijds verwijten te sturen, zal men er 

zeker niet geraken. Het is dus heel belangrijk dat men vanuit het algemeen beleid 

werkt aan de inclusieve samenleving. Daarvoor moeten er van alle kanten inspan-

ningen komen en moet er meer tolerantie tegenover elkaar worden getoond, moe-

ten alle vormen van racisme en discriminatie op de arbeidsmarkt en de huurmarkt 

worden aangepakt.  

 

De spreker besluit dat men niet blind mag zijn voor de bredere context. Dat moet 

zich weerspiegelen in het nieuwe actieplan van de Vlaamse Regering dat in opmaak 

is. Het VVI-rapport kan daarvoor nuttige stof leveren. In welke mate wordt het VVI 

betrokken bij dat nieuwe actieplan? Hoe kan het VVI in de toekomst bijdragen aan 

de nood aan kennisopbouw en wetenschappelijk onderzoek? Hoe ziet men de sa-

menwerking met het Hannah Ahrendt Instituut dat zich ook met de polarisering in 

de samenleving bezighoudt?  

2.5. Tussenkomst van Imade Annouri 

Imade Annouri vindt niet dat vormen van extremisme tegen elkaar mogen worden 

afgewogen. Het probleem is extremisme en dat zoekt altijd een voedingsbodem 

om zichzelf sterker te maken, los van het feit of de invalshoek religieus, politiek of 

ideologisch is. Het zal altijd wegen vinden om de meest kwetsbaren van het extre-

misme te overtuigen en om het gebruik van geweld te legitimeren. De spreker wil 

dan ook niet meegaan in de discussie welk extremisme belangrijker of gevaarlijker 

is. Men moet zich tegen elke vorm van gewelddadig extremisme verzetten, onge-

acht van waar het komt.  

 

Het parlement heeft in het verleden de nodige stappen gezet om ervoor te zorgen 

dat er op lokaal niveau verschillende overlegvormen bestaan. Het VVI heeft terecht 

wel een aantal pijnpunten aangehaald. Hierop zal meer moeten worden ingezet. 

De grotere betrokkenheid resulteert in een betere impact op het terrein. Dat is een 

belangrijke vorm van zingeving. De expertise die er op het terrein en ook bij het 

VVI bestaat, wordt immers gevalideerd.  
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De verduurzaming van de projecten is eveneens een belangrijk punt. Men moet 

ervoor zorgen dat de projecten na verloop van tijd niet verdwijnen. Extremisme is 

een probleem dat niet zal weggaan. Men moet de voedingsbodem maximaal blijven 

wegnemen, onder meer via het jeugdwelzijnswerk. Men moet het debat aangaan 

over het verlenen van structurele steun. Het is positief dat ook het VVI dit aanhaalt. 

 

Annelies Pauwels stelde dat slachtoffers van haatspraak voor een stuk aan hun lot 

worden overgelaten. Hoe kan men daarin concreet verbetering brengen? Moet men 

duidelijker maken waar men meldingen kan doen? Of speelt ook het gevoel dat er 

toch niets met de melding zal worden gedaan? Waar is versterking nodig als men 

die poot wil verstevigen? Hoe meer slachtoffers een melding doen, hoe meer men 

over cijfers beschikt om de problematiek in kaart te brengen. 

 

Nils Duquet merkte op dat experten in bepaalde jobs geïntimideerd en bedreigd 

worden. Hoe kan men die mensen beter beschermen?  

 

De spreker vindt het onbegrijpelijk dat er tot op heden niet voldoende wordt inge-

zet op de problematiek van radicalisering via het internet. Islamitische jongeren 

kunnen op drie maanden tijd achter hun computerscherm radicaliseren maar dat 

geldt ook voor andere vormen van extremisme. Als men aan een heel enge visie 

wordt blootgesteld, kan men daarin worden meegezogen en supersnel afzakken 

naar vormen van extremisme. Er kan zich een gevaarlijke cocktail van fake news 

en alternatieve feiten ontwikkelen. De Verenigde Staten en Nederland worden 

reeds met die problematiek geconfronteerd en die kan ook in ons land aanslaan. 

Welke prioritaire stappen moeten worden gezet om daartegen in te gaan? 

2.6. Tussenkomst van Kathleen Krekels 

Kathleen Krekels verwijst naar de toelichting van Diederik Cops die sprak van een 

gebrek aan visie, mandaat en finaliteit in het kader van het geheel van het actie-

plan. Het gebrek aan duidelijkheid zou een drempel betekenen om te participeren, 

om een gevoel van meerwaarde te creëren. Een actieplan heeft betrekking op ver-

schillende domeinen en is inderdaad heel gefragmenteerd. Moet men dan naar een 

vernieuwd actieplan gaan of beter naar een ander soort plan? Wat zou de rode 

draad doorheen een nieuw actieplan kunnen zijn? Welke aanbevelingen zijn cruci-

aal om het gebrek aan mandaat, visie en finaliteit in het nieuwe actieplan te ver-

mijden? 

 

Er werd door het VVI gepleit voor een verduurzaming van de projectfinanciering 

om te vermijden dat een aantal acties zou worden stopgezet. De bedoeling van 

projectfinanciering is echter ook om projecten de kans te geven om op te starten 

en om dan het kaf van het koren te scheiden. Is dat laatste dan te weinig gebeurd? 

Kan een structurele evaluatie hierbij helpen? Wat voor soort projecten is succesvol 

geweest en welke niet?  

 

Onderwijs werd vandaag begrijpelijkerwijze niet in detail besproken. In het rapport 

staan wel enkele belangrijke zaken. In eerste instantie is dat de weerbaarheid. 

Volgens het VVI wordt dat best niet te individueel benaderd; er mag geen veren-

ging tot een persoonlijk attribuut optreden en men werkt best vanuit een contex-

tueel sociaaleconomisch perspectief. Is dat te weinig gebeurd bij de projecten in 

het verleden? Neigt men in de projecten in de scholen inderdaad te veel naar het 

individuele? Kan het VVI aanbevelingen geven van goede praktijken die voldoende 

breed op het contextuele hebben gefocust? 

 

De spreker verwijst naar de democratische schoolethos en de principes van vrij-

heid, gelijkwaardigheid en sociale betrokkenheid. Het VVI onderstreept het belang 

van de rechten en vrijheden, het participeren en het kunnen uiten van meningen. 

In de eindtermen krijgt het vak burgerschap een gerichte plaats. Volstaat dit 
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volgens het VVI of is er meer nodig binnen onderwijs? Hoe kan men de principes 

van de democratische ethos in het geheel van de samenleving verder uitdragen? 

Moeten er daarvoor naast de inburgeringscursus nog andere zaken gebeuren? Wat 

kan bijvoorbeeld de rol van de media zijn om de democratische ethos maatschap-

pelijk te verspreiden? 

2.7. Tussenkomst van Orry Van de Wauwer 

Orry Van de Wauwer benadrukt de rol van het lokale niveau in het kader van de 

bestrijding van radicalisering en polarisering. Ook dient er een betere samenwer-

king tussen het Vlaamse en federale niveau tot stand te komen. In het federale 

regeerakkoord staan immers een aantal punten die het Vlaamse beleid kunnen 

versterken.  

 

Volgens de spreker is er nood aan een nieuwe omgevingsanalyse. Naast de reli-

gieuze radicalisering is er nu een breed spectrum aan ideologische radicalisering 

bijgekomen en zijn er spanningen ontstaan tussen verschillende groepen in de sa-

menleving. In dat opzicht is er nood aan een beter preventief beleid met een be-

langrijke rol voor de LIVC’s.  

 

In het onderwijs komen jongeren uit verschillende geloofsgemeenschappen samen 

en leren er respectvol omgaan met verschillende levensbeschouwelijke overtuigin-

gen. Vlaanderen heeft hier de voorbije decennia hard rond gewerkt. Burgerschap 

werd bijvoorbeeld opgenomen als sleutelcompetentie. Hilde Crevits heeft daar als 

minister van Onderwijs de voorbije legislatuur sterk op ingezet.  

 

De problematiek van polarisering is een probleem voor de samenleving in bredere 

zin. De CD&V wees hier reeds in december 2017 op naar aanleiding van de eerste 

voortgangsrapportage van het geactualiseerde actieplan. Verschillende ministers 

nemen in dat kader initiatieven. Zo is er bijvoorbeeld het initiatief van minister van 

Media Benjamin Dalle met betrekking tot mediawijsheid. 

 

Ook op het vlak van welzijn gebeurt reeds veel. De preventieve aanpak staat daar-

bij voorop. Door de minister bevoegd voor Jeugd wordt sterk ingezet op de kracht 

van het jeugdwerk. Er wordt voorzien in een aantal recurrente meerbedragen. Een 

bedrag van 1,5 miljoen euro dient als basissubsidie voor nieuw erkende organisa-

ties onder het decreet houdende een vernieuwd jeugd- en kinderrechtenbeleid. 

629.000 euro dient voor het subsidiëren van nieuw erkende intergemeentelijke 

samenwerkingsverbanden en bovenlokale organisaties die werken met maatschap-

pelijk kwetsbare kinderen en jongeren.  

 

Tot slot kan de spreker zich volledig vinden in het pleidooi van het VVI voor meer 

aandacht voor evaluatie en opvolging van het beleid. Minister Bart Somers heeft 

aangekondigd dat het nieuwe actieplan een ‘dynamisch’ actieplan zal zijn maar het 

is niet duidelijk wat daarmee bedoeld wordt. Het vorige actieplan van 2017 was 

halfjaarlijks het voorwerp van een ‘opvolgingsrapportage’ die ook telkens in de 

Commissie Radicalisering werd besproken. Dit was een nuttige oefening maar het 

ontbrak aan een duidelijk overzicht van de ingezette en aangewende financiële 

middelen. Er werd ook nooit een omgevingsanalyse aangereikt. Het zou goed zijn 

als dit nu wel zou gebeuren. 

2.8. Tussenkomst van Hannelore Goeman 

Hannelore Goeman heeft veel aandacht gehad voor de adviezen van het VVI. Het 

is haar opgevallen dat de context sinds 2015 sterk gewijzigd is: er zijn meer lone 

wolves, terugkeerders, het fenomeen van vrijlating van geradicaliseerde gevange-

nen, de opmars van extremisme in al zijn vormen, haatspraak op sociale media, 

de geografische verspreiding van extremisme enzovoort.  
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In het advies staan veel aanknopingspunten die nuttig kunnen zijn voor het nieuwe 

Vlaams actieplan ter preventie van gewelddadige radicalisering en polarisering. Een 

belangrijk element is dat men moeilijk kan verwachten dat bepaalde acties door 

bestaande organisaties bovenop hun reguliere werking worden gerealiseerd, zon-

der dat een bijkomend budget wordt voorzien. De spreker deelt ook de oproep om 

de samenwerking met het federale niveau te verdiepen als het gaat over gedeelde 

visieontwikkeling, de verhouding tussen repressie en preventie, betere afspraken 

over informatie-uitwisseling, bevoegdheidsverdeling, afspraken over casusgerichte 

opvolging, de LIVC-R’s enzovoort. 

 

De spreker is gevoelig voor het pleidooi om nieuwe doelgroepen in het actieplan 

op te nemen, zoals slachtoffers van haatmisdrijven en medewerkers van organisa-

ties die worden geconfronteerd met onlinehaat en -bedreigingen.  

 

Alle kennis die de voorbije jaren werd opgebouwd, dient zo goed mogelijk te wor-

den gedeeld. Er is inderdaad nood aan een kwaliteitskader gezien de vele opleidin-

gen en handboeken voor de lokale organisaties.  

 

De spreker verwijst ook naar het verbreden van de lokale focus. De fenomenen 

van radicalisering en polarisering zijn zich op een andere manier aan het versprei-

den. Men moet die focus daarom verbreden.  

 

Op bladzijde 7 van het advies wordt gesteld dat beleidsdomeinen zoals Onderwijs, 

Jeugdwelzijnswerk, Sport, Media, Integratie en Inburgering een preventieve 

waarde hebben naar het beleid. Die sectoren mogen niet worden geïnstrumentali-

seerd en verengd tot een middel ter preventie van gewelddadige radicalisering. 

Het lijkt de spreker vooral belangrijk dat men over een goed kader beschikt zodat 

duidelijk is wanneer bijvoorbeeld jeugdwerkers of straathoekwerkers vrijgesteld 

zijn van hun beroepsgeheim. Bestaat een dergelijk kader vandaag al? Is dat in 

voorkomend geval voldoende genuanceerd en duidelijk? Is er specifieke onder-

steuning voorzien voor de praktijkmensen om dat kader te gebruiken? Is dat vol-

doende bekend? Indien het kader niet zou bestaan: hoe zinvol zou een dergelijk 

kader zijn en welke elementen moet het bevatten? 

3. Antwoorden van het Vlaams Vredesinstituut 

Diederik Cops gaat eerst in op het doelstellingenkader en de beleidsvisie. Uit het 

onderzoek is niet gebleken dat er geen visie of beleidsopzet was. De conceptnota die 

aan de actieplannen voorafging, bevatte wel een aantal veronderstellingen. Maar er 

was wel geen explicitering van het effectief te voorkomen probleem. Een duidelijke 

definiëring ontbrak. Dat neemt niet weg dat er impliciete veronderstellingen in het 

actieplan kunnen vervat zijn. Uit de keuze van de acties kan men een aantal impli-

ciete veronderstellingen halen over onder andere de factoren die het proces van 

gewelddadige radicalisering sturen. Een uitgewerkt kader van de effectieve drivers 

van gewelddadige radicalisering en een definitie van het fenomeen dat men wil voor-

komen, is momenteel niet aanwezig. Die afwezigheid kan bezorgdheden creëren.  

Als mensen vanuit verschillende domeinen van de samenleving of vanuit het maat-

schappelijk middenveld moeten samenwerken, is er nood aan een gedeeld kader. Dat 

hoeft niet te betekenen dat er een absolute consensus moet zijn over de factoren die 

tot gewelddadige radicalisering leiden, maar er moet wel een gedeeld kader zijn waar-

binnen men spreekt. Daarover moet er een soort consensus zijn. Op zijn minst moet 

men de dialoog aangaan over wat de verschillende visies op het fenomeen zijn. Dat is 

van groot belang om op het lokale niveau tot een betere afstemming te komen. Het 

leidt bijvoorbeeld tot een grotere betrokkenheid van de welzijnsactoren in de LIVC’s. 

Zeker in een context van gewelddadige radicalisering en polarisering is de defini-

ering van groot belang omdat het gaat om maatschappelijk gevoelige fenomenen 
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en concepten. Als men die te vaag laat, houdt dat risico’s in. Polarisering an sich 

is niet per se problematisch. Het kan ook sociaal activisme inhouden en tot een 

verdieping van de democratie leiden. Men moet dus problematische en niet-pro-

blematische polarisering van elkaar kunnen onderscheiden. Momenteel is er geen 

eenduidige definitie maar de spreker kan wel een aantal aspecten meegeven om 

het onderscheid te helpen maken. Polarisering wordt problematisch als men de 

andere niet meer als een tegenstrever ziet maar als een vijand, zeker als dit ook 

gepaard gaat met verbaal en fysiek geweld.   

 

Polarisatie kan tussen groepen gebeuren maar ook binnen een groep. Dit laatste 

krijgt als beïnvloedende factor van radicalisering minder aandacht.  

 

Er werd een vraag gesteld over de betekenis van de structurele en maatschappe-

lijke dimensie. Diederik Cops zegt dat dit tot op zekere hoogte aansluit bij de visie 

en het doelstellingenkader. Radicalisering en polarisering zijn zeer complexe en 

gelaagde fenomenen die door heel wat verschillende factoren worden beïnvloed 

(individuele, groepsgebonden en maatschappelijk-structurele factoren). Al die fac-

toren moeten in een omvattend plan worden verwerkt. Uiteraard moet men niet 

enkel daaraan aandacht besteden. Het gaat immers om een complex probleem dat 

op verschillende niveaus moet worden aangepakt. In de conceptnota voorafgaand 

aan het vorige actieplan was de bredere benadering wel meegenomen maar bij de 

uitwerking van de concrete acties was de individuele insteek nogal sterk aanwezig, 

veel sterker dan de aandacht voor de andere dimensies. Als men een en ander 

verduidelijkt in het doelstellingenkader wordt het ook makkelijker om de acties te 

beoordelen. Men kan dan de adequaatheid van de acties telkens aan het kader 

aftoetsen, hetgeen de opvolging van het beleid vergemakkelijkt. 

 

Hoe kan men op lokaal niveau het vertrouwen tussen de actoren versterken? De 

spreker zegt dat op sommige plaatsen nog een eerder lokaal bestuurlijk-politioneel 

overleg plaatsvindt, zonder deelname van actoren die ook een meerwaarde zouden 

kunnen bieden. Het toekomstige LIVC-decreet is een noodzakelijke voorwaarde 

voor een goed kader en een goede samenwerking tussen de actoren maar op zich-

zelf is het geen voldoende voorwaarde. Op lokaal niveau moet men hard inzetten 

op vertrouwen tussen de partners die aan tafel zitten, met respect voor de eigen-

heid van ieders rol. Hiervoor zal het gedeeld kader nuttig zijn. Er zijn voorbeelden 

in Vlaanderen waar lokaal reeds tussen diverse actoren wordt samengewerkt. Dat 

is bijvoorbeeld het geval met seksueel misbruik waar politie, parket en welzijnsor-

ganisaties rond samenwerken. Men vertrekt vanuit een goed protocol, een afspra-

kenkader over wat men wel en niet mag verwachten van de verschillende actoren. 

Als dit in dialoog tussen de actoren wordt afgesproken, legt men een belangrijke 

basis voor een succesvolle samenwerking.  

 

In het voorontwerp van LIVC-decreet is er sprake van een aantal draaiboeken dat 

men wil ontwikkelen. Het is van belang om de actoren daar zelf bij te betrekken. 

Wanneer mensen bij beleidsontwikkeling betrokken zijn, wordt het gevoel van ei-

genaarschap versterkt en zal men een meer succesvolle samenwerking krijgen. Op 

dit vlak is er inderdaad nog wat ruimte voor verbetering.  

 

Diederik Cops stelt dat het VVI-onderzoek beperkt was in tijd en ruimte. Uiteraard 

zou het interessant zijn geweest om nog dieper te graven en bijvoorbeeld ook 

eerstelijnswerkers te bevragen. Die ruimte was er echter niet. Er werden ook heel 

veel acties opgezet en opleidingen en vormingen georganiseerd zodat het quasi 

onmogelijk was om die allemaal op een goede manier op te volgen. Bovendien is 

het VVI-onderzoek gestart nadat de acties al geïmplementeerd waren. Om effecten 

te kunnen meten, had het onderzoek al eerder moeten kunnen starten. Men moet 

vanaf het begin al aandacht hebben voor de manier waarop men de effectiviteit 

kan meten. Men moet kunnen vaststellen of de actie ook effectief iets heeft opge-

leverd.  
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Het is moeilijk om uit te maken wat de goede en wat de slechte projecten waren, 

dit om dezelfde redenen als hierboven aangegeven. Het VVI heeft de projecten zelf 

niet kunnen evalueren. Men heeft zich moeten baseren op de input van personen 

die betrokken waren bij de implementatie van de projecten. Men kon wel vaststel-

len dat sommige projecten voorzagen in een meer structurele evaluatiereflex, maar 

vaak ging dat over projecten waar universiteiten of hogescholen bij betrokken wa-

ren of over gefinancierde projecten met een afzonderlijk budget voor de evaluatie 

ervan. Het VVI beveelt alvast aan om de evaluatie nog sterker te maken. 

 

Wat de weerbaarheid in het kader van het onderwijs betreft, verwijst de spreker 

opnieuw naar wat hij hiervoor stelde over de individuele aanpak. Het sociaaleco-

nomisch perspectief was wel aanwezig in de projecten die door Arktos werden op-

genomen (project CONNECT). Die bredere benadering werd door alle betrokken 

actoren als heel positief ervaren.  

 

De democratische schoolethos is een belangrijk aspect om mee te nemen. Dit as-

pect zat en zit in de eindtermen. De spreker benadrukt het belang van een school-

brede benadering. Het gaat niet zozeer over wat men op individueel of klasniveau 

moet doen, maar de democratiseringsgedachte moet op schoolniveau een plaats 

krijgen. De school moet die gedachte als het ware uitademen. Hoewel dit niet spe-

cifiek werd onderzocht, kan het relevant zijn om de democratische ethos ook door 

te trekken naar andere beleidsdomeinen, zoals bijvoorbeeld de inburgeringscursus.  

 

Wat de jeugdwelzijnssector betreft, zegt de spreker nog dat uit het onderzoek blijkt 

dat die een zeker wantrouwen koestert tegenover de overheid en tegenover de 

inschakeling van het jeugdwerk in de preventie van gewelddadige radicalisering. 

Het gevoel van wantrouwen wordt sterk gevoed door de afbouw van de structurele 

financiering van de sector de laatste jaren. Er werd meer ingezet op projectfinan-

ciering die heel wat werklast met zich meebrengt omdat projecten moeten worden 

uitgeschreven en ingediend. De financiering is per definitie beperkt in de tijd. De 

sector heeft het gevoel dat ze de projectwerking moet gebruiken om de eigen re-

guliere werking te onderhouden. Dit creëert bezorgdheid en wantrouwen. In het 

kader van het Vlaams actieplan werd aan de sector een belangrijke preventieve rol 

toegekend maar er werden weinig concrete middelen tegenover gezet. In die zin 

is de suggestie om te komen tot een transparantere financiering met een over-

zichtstabel zeer nuttig. Het is nu niet evident om de ter beschikking gestelde mid-

delen op te sporen en samen te brengen. Een dergelijke rapportering zou zeer 

nuttig zijn, ook voor deze commissie, omdat ze een betere opvolging van het over-

heidsbeleid toelaat. Men kan dan ook beter de verwachtingen tegenover bepaalde 

sectoren afwegen in functie van de middelen die men voor die sectoren ter be-

schikking stelt.  

 

Annelies Pauwels gaat vooreerst in op het fenomeen van de geografische spreiding 

van gewelddadige radicalisering. De recente bevraging van de VVSG bij de steden 

en gemeenten bevestigt de signalen van extremisme vanuit verschillende ideolo-

gische hoeken. De LIVC’s in de pionierssteden en -gemeenten hebben heel wat 

expertise over de lokale aanpak opgebouwd. Dat neemt niet weg dat een aantal 

gemeenten het nut van een LIVC nog niet inzien. Het is niettemin nodig dat de 

aanwezige expertise zo ruim mogelijk wordt verspreid, ook naar de gemeenten die 

niet goed weten hoe zo’n werking op te zetten. De VVSG kan op dat vlak een 

belangrijke rol spelen. Uit het onderzoek blijkt dat de rol van die vereniging door 

respondenten uit verschillende hoeken heel positief wordt gewaardeerd. Op het 

terrein leven er wel vragen over de precieze rol van de Vlaamse overheid inzake 

de bovenlokale afstemming en de uitwisseling van kennis in het kader van de LIVC-

werking. 

 

De voorbije jaren speelt het internet een grotere rol in het radicaliseringsproces 

maar ook in de rekrutering, financiering en mobilisatie van extremistische 
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groeperingen. Het is dus van belang om daar sterker op in te spelen. Het repressief 

beleid heeft daar steeds meer aandacht voor maar het preventieve luik blijft voor-

alsnog achterwege. Vandaar zou een preventief onlineaanbod moeten worden uit-

gewerkt. Hier kunnen verschillende soorten actoren bij worden betrokken, 

waaronder derde actoren, mensen met expertise op het vlak van digitale interven-

ties. Maar men kan het huidige preventiebeleid op het internet ook vergroten. Dat 

preventiebeleid richt zich nu vooral op het offlinegebeuren en minder op wat er 

online gebeurt.  

 

Voor de overheid is een belangrijke rol weggelegd om het preventiebeleid op het 

internet te ondersteunen. De overheid kan bijvoorbeeld vormingen aan eerstelijns-

werkers (jeugdwerkers) aanbieden over het verrichten van online-interventies, de 

privacyregels, de ethische kwesties waarmee men rekening moet houden enzo-

voort.  

 

Het onlinegebeuren is volgens de spreker slechts een middel. Op zich alleen zal het 

het radicaliseringsproces niet besturen. Het kan het proces wel faciliteren en ver-

sterken.  

 

De verschillende vormen van radicalisering mogen inderdaad niet tegen elkaar 

worden afgewogen. Het is nodig tezelfdertijd aandacht te besteden aan de ver-

schillende vormen van radicalisering. Er zijn trouwens heel wat overeenkomsten 

tussen de verschillende vormen van extremisme, bijvoorbeeld wat de factoren van 

radicalisering op het micro- en mesoniveau betreft. Het gaat dan over vragen over 

de identiteit, de ‘belonging’ (het gevoel ergens bij te horen) enzovoort. Er zijn 

echter ook belangrijke verschillen op het macroniveau waar rekening mee moet 

worden gehouden. Het gaat dan over politieke en geopolitieke kwesties, ideolo-

gische aspecten die in de verschillende vormen van extremisme op een andere 

manier worden ingevuld.  

 

Er werd gevraagd naar de ondersteuning van slachtoffers van haatmisdrijven en 

naar de redenen waarom die daar zo weinig melding van maken. De spreker ver-

wijst naar een recente studie die concludeerde dat in eerste instantie daarvoor het 

vertrouwen in de politie ontbreekt. Mensen denken ook vaak dat hun melding of 

klacht niets zal uithalen, dat het toch maar om een alledaagse gebeurtenis zou 

gaan.  

 

Wat kan men doen om het neerleggen van klachten te faciliteren? Er kan meer 

worden ingezet op het onthaal. Het is belangrijk dat de bevolking weet waar en 

waarvoor men klacht kan indienen. Ten tweede is community policing van belang, 

een buurtgerichte werking van de politie. Op die manier kan men vertrouwen cre-

eren met gemeenschappen die slachtoffer kunnen zijn van haat- of andere extre-

mistische misdrijven en kan men voeling ontwikkelen met gemeenschappen waarin 

zich daders situeren. 

 

Haatspraak neemt vooral op het internet sterk toe. Hier is het van belang dat de 

mogelijke juridische stappen daartegen verduidelijkt worden. Het juridische be-

wustzijn bij de bevolking kan in dat verband worden vergroot.  

 

Er was nog een vraag over de bescherming van werknemers van gevoelige dien-

sten tegen intimidatie. Het kan gaan om geweldpleging, intimidatie, home visits, 

vernielingen aanrichten enzovoort. Een aantal rechts- en links-extremistische be-

wegingen leggen zich hierop toe maar ook de recente moord op de Franse leraar 

Samuel Patty valt in deze categorie. Hoe kan men deze mensen beschermen? In 

eerste instantie moet men hen de tools geven om zichzelf te beschermen. Dat kan 

gaan over simpele zaken, zoals het beschermen van de eigen privacy op het inter-

net. Men kan mensen ook trainen in het omgaan met verbale en fysieke agressie 

of in het uitoefenen van verbindende communicatie.  
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Intimidatie gebeurt niet enkel op een georganiseerde manier maar vaak ook door 

individuen die met soms oprechte frustraties leven. Die mensen moeten de moge-

lijkheid hebben om hun frustraties op een legitieme manier te ventileren en met 

iemand kunnen praten die een neutraal wederwoord kan bieden.  

 

Nils Duquet gaat in op de vraag of het VVI betrokken is bij het nieuwe actieplan. 

Hij stelt dat er in het kader van het onderzoek dat door ABB was besteld al tussen-

tijds aan het agentschap werd gerapporteerd. Die gegevens hebben mee vorm 

gegeven aan de voorbereidingen van het nieuwe actieplan. Tijdens het webinar 

waarop de resultaten van het onderzoek officieel werden voorgesteld, heeft minis-

ter Bart Somers al een aantal lijnen van het nieuwe actieplan naar voor geschoven. 

Daarin konden heel wat accenten worden gevonden die ook door het VVI werden 

aangebracht. Het is belangrijk dat de resultaten van onderzoek een vertaling vin-

den in beleidsplannen.  

 

Van belang is dat het ook een dynamisch actieplan wordt zodat snel kan worden 

ingespeeld op een veranderende context. Verder moet er met het oog op een goede 

opvolging een duidelijk financieel kader worden uitgewerkt en moet de verande-

rende omgevingsanalyse worden meegegeven. Op die manier kan het parlement 

volop zijn controlerol spelen. Het VVI wil als para-parlementaire instelling daarbij 

een ondersteunende rol spelen.  

 

Het VVI pleit niet voor een nieuw expertisecentrum an sich. Men heeft wel een 

aantal problemen met die expertise vastgesteld. De expertise moet nog meer wor-

den gebundeld en verduurzaamd en er moet een filter worden ingebouwd. Dat kan 

op verschillende manieren gebeuren. Een nieuw expertisecentrum kan daarin een 

optie zijn maar ook een bestaande organisatie kan die rol opnemen, zoals bijvoor-

beeld VVSG gedaan heeft voor de ondersteuning van de lokale besturen. Uiteinde-

lijk is dit een eerder bestuurskundige vraag en dat was dat niet de focus van het 

onderzoek. 

 

De digitale dimensie is een vraag die zeer vaak terugkomt. Men is dan ook van 

plan om daar in het volgende jaar effectief onderzoek naar te gaan doen. Men 

bekijkt nu wat de verschillende onderzoeksvragen en de toegevoegde waarde kun-

nen zijn. Dit gebeurt in samenspraak met andere organisaties die ook rond dit 

thema werken. Hiervoor kijkt men eveneens naar het Hannah Arendt Instituut met 

wie reeds wordt samengewerkt rond polarisering. Kleine instituten moeten zo veel 

mogelijk samenwerken en elkaar op die manier versterken.  

 

In 2021 werkt het VVI verder aan een studie rond polarisatie: wat is goede en 

slechte polarisatie, wat zijn de grenzen, wanneer loopt het verkeerd? Bedoeling is 

om één lijn te kunnen trekken en succesvolle acties op te kunnen zetten. Deze 

paper komt er sowieso aan in het voorjaar van 2021 en zal aan deze commissie 

worden bezorgd.  

 

Nils Duquet stelt nog dat de commissie op eigen initiatief vragen mag stellen aan 

het VVI. Dat is vorige legislatuur bijvoorbeeld gebeurd rond de lokale aanpak van 

gewelddadige radicalisering. Als er andere thema’s zijn, dan mag de commissie 

daar steeds een advies- of onderzoekvraag over richten aan het Vlaams Vredesin-

stituut. Het VVI wil de parlementairen zoveel mogelijk ondersteunen bij hun par-

lementaire controle en decreetgevende opdracht.  

 

Chris JANSSENS, 

voorzitter 

 

Jo BROUNS 

Kristof SLAGMULDER, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

ABB Agentschap Binnenlands Bestuur 

CAW centrum algemeen welzijnswerk 

LIVC lokale integrale veiligheidscel 

OCAD Coördinatieorgaan voor de dreigingsanalyse 

OCMW Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 

VVI Vlaams Vredesinstituut 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

 


